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 علی عبدی پور، مستندساز حوزه بحران های دریایی 
در گفت وگو با »شهروند«

دریا ما را پس می زند
  برنامه مدونی برای مواجه با بحران های دریایی نداریم
  عدم وجود کار میدانی و تحقیقاتی، بحرانی بزرگتر از 

بلایای طبیعی است

ساخت مستند از بحران ها و بلایای طبیعی، 
همواره یکی از نقاط تاریکی است که در ایران با 
آن مواجهیم، چراکه در این زمینه ها آن طور که 
باید و شاید کاری انجام نگرفته و در نتیجه منابع 
کاملی هم از این بحران ها وجود ندارد. حال شما 
به دریا رفته  و از بحران های دریایی مستند تهیه 
کرده اید که به مراتب کار سخت تری است، در 
ابتدا کمی درخصوص تجربه این کارتان توضیح 

دهید؟
رش��ته تحصیلی من کارگردانی سینماس��ت اما 
زمانی به واس��طه علاقه ام به دریا و شگفتی های آن و 
همچنین به این دلیل که از تهران خسته شده بودم، 
راهی سواحل خلیج فارس شدم، ولی وقتی زیباهای 
دریا را دیدم، تازه متوجه ش��دم که این دریا تا چه حد 
در معرض بحران قرار دارد. بعد که به منابع و تحقیقات 
رجوع کردم، متوجه ش��دم ت��ا آن زم��ان، کار قابل 
استنادی درخصوص بحران های دریایی انجام نگرفته 
است و این برای من آغاز کار بود. وقتی درخصوص این 
بحران ها هم اطلاعاتی کسب کردم، دیدم حتی مراکز 
مسؤل مانند سازمان محیط زیست هم در این خصوص 
کاری از پیش نبرده اس��ت. به این ترتیب سازمانی در 
کشور وجود ندارد که بیاید بحران ها را مشخص کند، 
بعد بررس��ی های لازم را در آن زمینه به عمل آورد و 
درنهایت پژوهش قابل تکی��ه ای را ارایه دهد. اگر  هم 
چنین مکانی وجود داشته اس��ت، تاکنون خروجی 
نداشته و ما شاهد عملکرد چنین گروهی نبوده ایم. اما 
این مشکل، معضل بزرگ ما در ایران است که هیچ وقت 
به اتفاقات گذشته رجوع نمی کنیم، چراکه سندی از 
وقایع گذش��ته نداریم، حتی وقتی مجموعه  ای، کار 
مستندی را انجام می دهد، این امر مورد پیگیری قرار 
نمی گیرد که دلایل این اتفاق چه بوده و چطور می توان 
پیش��گیری کرد یا عوارض چنین بحران هایی را به 
حداقل رساند. تقریبا می توانم بگویم که در ایران چنین 
چیزی نیست. سازمان هایی مانند )بهره برداری، حذف 
ش��ود(  ش��یلات یا وزارت نفت در حوزه بهره برداری 
فعالیت می کنند و از این رو توجهی به حوزه بحران های 
دریایی ندارند و اگ��ر بحران های طبیعی هم به وجود 
بیاید، دخالت نمی کنند اما مراکزی که باید بیایند وسط 
و کاری کنند مانند س��ازمان محیط زیست به دلایل 
گوناگون مانند عدم توان مالی، نبود نیروی متخصص و 
از آن مهم تر ضعف مدیریت، در این زمینه اقدام خاصی 
به عمل نمی آورند. باید این مس��ائل تشریح شوند و 

جامعه باید آگاه شود. 
شاید این تصور وجود دارد که اتفاقاتی از این 
دست روی زندگی خشکی اثری ندارد یا چون 
تاثیرات آن به مرکز نمی رســد، چنین نگاهی 

غالب شده است.... 
این نگاه بدون  ش��ک وجود دارد.  س��ال 1386 در 
عرض یک ماه در دو مرحله 1۵۲دلفین مردند؛ در یک 
دوره ۷9 دلفین و در دوره دیگر ۷3 دلفین. من از تهران 
به آن جا رفتم و تمام س��واحل جنوبی را گشتم و در 
شرایط سخت درخصوص دلفین ها کار کردم، این که 

ش��رایط زندگی آنها چه باید باشد، زیستگاه هایشان 
کجاست، چه گونه هایی داریم و سایر موارد. وقتی کار 
را شروع کردیم خیلی عجیب بود که قبل از این حتی 
درباره خود دلفین ها نه کتابی چاپ و نه  فیلمی ساخته 
شده بود. دانشگاه های  علوم دریایی و محیط زیست و 
سینمای مستند هم در این خصوص کاری انجام نداده 
بودند و ما از صفر ش��روع به کار کردیم. آن موقع همه 
به من می گفتند برای چی از این جا رفته ای؟ که چی؟ 
من به آنها می گفتم گاهی بحران ها باید آن قدر وخیم 
شوند و مانند سرطان تمام اعضای جامعه را درگیر کند 
که بفهمیم چه اتفاقی افتاده است؟ به اتفاق  سال 86 و 
مرگ دلفین ها کسی توجهی نکرد و تمام کسانی که 
فکر می کردند در حوزه محیط زیست صاحب نظرند، 
آمدند و در ای��ن خصوص اظهارنظ��ر کردند. جالب 
اینجاست که تا این لحظه که مشغول صحبت هستیم، 
هنوز یک نفر متخصص درباره پستانداران دریایی در 
ایران نداریم! با این همه وقت��ی این مرگ ومیر اتفاق 
افتاد، هرکس نظری داد! از این نظر که از خارج آمده اند 
و جاسوس��ند تا س��ایر نظرات. از اتحادیه بین المللی 
حفاظت از طبیعت )iucn ( آمدند که علل را مشخص 
کنند. یک سال بعد پدیده کشند سرخ رخ داد و اما باز 
هم کسی کاری نکرد. بعد می بینیم رودخانه ها خشک 
می شوند. دریاچه ارومیه خشک می ش��ود و هزاران 
مش��کل پیش می آید. بعد بغل گوش تهران در سد 
فشافویه، دو میلیون قطعه ماهی می میرند. در نتیجه 
همان طور که اش��اره کردید تا این اتفاقات پایشان به 
مرکز نرس��د و اوج بحران را ش��اهد نباشیم، فعالیت 
خاصی رخ نمی دهد. این بحران ها هم باید به مرحله 

وخیم برسد تا بیاییم شروع کنیم به فکر کردن. 
حالا درخصوص انواع بحران های حوزه دریا 
توضیح دهید و این کــه در دریا عموما چه نوع 

بحران هایی بیشتر دیده می شوند؟
بحران هایی ک��ه در دریا به وقوع می پیوندد، عموما 
سه شکل دارد. یک س��ری بحران های طبیعی است 
مانند س��ونامی یا طوفان های دریایی یا پدیده هایی 
که موجب مرگ ومیر ناش��ناخته موجودات دریایی 
می ش��وند. یک بخش دیگری از بحران ها ترکیبی از 
دخالت و فعالیت های انسانی در طبیعت است که باعث 
تشدید بحران های طبیعی یا شکل گیری بحران های 
دیگر می ش��ود. نمونه اش در ای��ران Red Tide  یا 
کشند سرخ است که  سال 138۷، بخش عمده ای از 
خلیج فارس و بخشی از دریای عمان دچار این پدیده 
شد که تحت  عنوان بلوم یا شکوفایی جلبکی نیز آن 
را می شناس��ند. در این بحران، به طور خیلی سریع و 
گسترده، نوع خاصی از جلبک ها که تا قبل از آن این 
نوع جلبک در خلیج فارس شناسایی نشده بودند، به 
یکباره تکثیر شدند. تکثیر اینها باعث شد اکسیژنی 
را که در آب بود، جذب کنن��د و دیگر به مقدار کافی 
اکس��یژن در آب نباش��د. در نتیج��ه ماهی ها دچار 
مرگ ومیر گسترده شدند و از بین رفتند. در کنار از بین 
رفتن ماهی ها، اتفاقات دیگری هم افتاد مانند اختلال 
در صید و صیادی. قیمت ماهی به طرز عجیبی افزایش 

یافت و ش��یلات صیادی را برای مدتی تعطیل کرد و 
مردم وحشت زده بودند که آیا این اتفاق باعث آسیب به 
سلامت آنها هم می شود؟ آیا اینها سمی هستند یا خیر 

و آیا می توان این ماهی ها را خورد؟ همین ها عامل ایجاد 
بحران اجتماعی شد. چندین ماه طول کشید تا این 
مورد فراموش شود و خسارت بسیاری زیادی به مردم 

بومی وارد شد. اما نوع س��وم از بحران ها، بحران هایی 
است که به صورت مس��تقیم به فعالیت های انسانی 
مربوط می شوند. آن جا که انسان بدون درنظر گرفتن 
شرایط زیس��تی دریا اقدام به ساخت وساز و احداث 
خانه و کارخانه و... می کند. به این ترتیب فاضلاب های 
شهری، صنعتی و پساب بیمارستان ها که آلوده ترین 
نوع این مورد اس��ت، بدون فیلتر وارد دریا می شود و 
عوارض وخیمی ایجاد می کند و بیماری های مختلفی 

را باعث می شود که بسیاری از آنها ناشناخته هستند.
این بیماری های ناشــناخته از بحران های 

انسان ساز ایجاد شده اند؟
برای مثال در بندر ماهش��هر سال هاست بچه های 
ناقص الخلقه متولد می شوند. پس از بررسی ها در این 
راستا متوجه شدند که مواد حاوی فلزات سنگین  در آن 
منطقه بسیار به دریا ریخته می شود. از طرفی آن منطقه 
س��احلی گلی دارد و میگو هم در بستر گلی زندگی 
می کند، میگوها این مواد را تغذیه می کنند و در بدن 
این موجودات فلزات سنگین باقی می ماند و به راحتی 
وارد چرخه غذایی انسان می شود. به همین راحتی با 
در نظر نگرفتن این امر، ممکن است چنین فاجعه ای 
به وقوع بپیوندد و پیامد آن هم بسیار گسترده است.
بعد از نمایش مستندهایتان در دانشگاه ها که 
خودتان به آن اشاره کردید، آیا تلاش کردید با 
اساتیدی که در حوزه های تخصصی مشغول به 

کارند، تماس بگیرید و بخواهید تعامل کنید؟
من درحال حاضر با دانش��گاه ها و اس��اتید علوم 
دریایی در ارتباطم و خیلی وقت ه��ا از من اطلاعات 
هم می گیرند، ولی اینها به شکل شخصی و موضوعی 
است. پیشگیری و غلبه بر بحران ها نیازمند عزمی ملی 
است که توسط یک س��ازمان دولتی یا سازمان های 
مربوطه باید حل شود. این که یک استاد یا دانشجویی 
می خواهد درخصوص بحرانی کار کند، مشکلی را حل 

نمی کند. 
یعنی درخواستی از سوی مراکز دانشگاهی 
در حــوزه تخصصــی علوم دریایــی، برای 
دسته بندی بحران های این منطقه وجود ندارد و 

آنها هرگز به این بخش توجهی نداشته اند؟
نه. هیچ چیزی وجود ندارد. من به شخصه بارها سراغ 
این مراکز و سازمان های مسئول رفته ام و به آنها گفته ام 
که در این خصوص اطلاعات زیادی دارم و می توانم در 
اختیارشان بگذارم یا کارهای پژوهشی انجام دهیم، اما 
حتی استقبالی هم از این امر صورت نگرفته است. همه 
 جای دنیا برای به دست آوردن آدم هایی که تخصص 
و تجربه دارند، هزینه و تلاش زیادی صرف می شود، 
اما این جا تفاوتی ن��دارد که این تجرب��ه را به فرض 
کسی چون من دارد. ما خودمان رفته ایم به مسئولان 
می گوییم اما اینها آن قدر درگیر بوروکراسی و اتفاقات 
درون سازمانی هس��تند که مدام جلسه می گذارند و 
همایش برگزار می کنند اما هیچ خروجی ندارد. این 
امر درخصوص س��ایر موارد هم در این مملکت تکرار 
می شود. یک س��ری برنامه های اساسی باید از سوی 
مدیریت کلان  کشور اتفاق بیفتد و تغییراتی داده شود. 

پرســش بعدی من درخصوص ســازمان 
محیط زیســت و برنامه هایشــان در حوزه 
بحران های دریایی است. با توجه به این که رفتن 
به دریا کار ســخت و پرهزینه ای است، تا چه 
اندازه از تجربه افرادی چون شما که این هزینه 

را کرده اید، استفاده می کنند؟  
درحال حاضر اگر از سازمان محیط زیست بپرسیم 
که چ��ه برنامه ای برای مقابله ب��ا بحران های دریایی 
دارد؟ بدون  ش��ک نمی تواند از برنامه خاصی نام ببرد! 
سازمان محیط زیس��ت و معاونت دریایی اش باید به 
این حوزه کمک کنند اما می گویند بودجه ندارند. اگر 
برای چنین مواردی بودجه نداش��ته باشند، پس این 
بودجه ها صرف چه می شود؟ قرار است یک مرجان را 
پیدا کنیم و ببینیم که از چه گونه ای است؟ این عالی 
است، ولی وقتی چنین شرایط وخیمی پیش روی ما 
است، باید به شرایط جدید به درستی دقت شود و اقدام 
جامع و مناس��بی صورت گیرد. ما وقتی می خواهیم 
برای مواجهه با بحرانی کاری انجام دهیم، در ابتدای امر 
باید آن بحران و بسترهای شکل گیری آن و منطقه را 
بشناسیم و تنها در این صورت است که می شود کاری 
کرد. ما هیچ اطلاعاتی در این راستا نداریم و این درحالی 
اس��ت که ضعف اطلاعات پایه ای که با آن مواجهیم 
وحشتناک اس��ت. تاکنون کتاب مرجع و علمی ای 
درخصوص زیس��ت بوم های دریای��ی خلیج فارس 
نداش��ته ایم، درحالی ک��ه هر س��اله صدها میلیون 
تومان خرج بزرگداش��ت روز خلیج فارس می ش��ود!

به  نظر می رسد بیشــتر بحران ها در حوزه 
بحران های انسان ساز قرار گیرند؟ آیا می توان 

حجم و میزان اینها را از هم تفکیک کرد؟ 
یک سری بحران ها هس��تند که طبیعی هستند و 
قابلیت پیش بینی ندارند، اما درخصوص بحران هایی 
که انس��ان در آنها دخیل اس��ت و یا به  صورت کامل 
توسط انسان ایجاد شده  اند، می توان دسته بندی های 
مشخصی داش��ت و برای هر کدام راه های مقابله و... 
نیز مش��خص کرد. این بحران ها درحال نابودسازی 
زیستگاه ها هس��تند. من چند روز گذشته با معاونت 
دریایی صحبت می کردم و  پرس��یدم که آیا برنامه ای 
برای این منطقه مشخص کرده اید؟ آنها می خواهند 
منطقه توس��عه یابد و تعریفی هم که از توسعه ارایه 
داده اند این اس��ت که ساخت وس��از انجام گیرد. در 
حقیقت توسعه یافتگی مساوی با افزایش ساخت وساز 
شده است. ما هنوز بستر این منطقه را نمی شناسیم. اگر 
بخواهیم شهرک احداث کنیم یا کارخانه، چه اتفاقی 
می افتد. برای مثال در قشم، روستایی به نام درگهان، 
ساحل بسیار زیبا و بستر گلی بزرگی داشت که بخش 
عم��ده ای از تخم ریزی میگوه��ا در آن منطقه انجام 
می شد، بخشی از کوسه ها آنجا  بچه زایی می کردند، 
پرنده های دریایی می آمدند و در حقیقت تنها جایی در 
ایران بود که فلامینگوها بدون ترس در کنار انسان ها راه 
می رفتند، همچنین زیستگاه خاص و منحصربه فردی 
دست عده ای می افتد که خاکریزی کردند و روی آن 
پاساژ احداث کردند.   ادامه در صفحه 1۰

فروغ فکــری| می رود کــه زیبایی های دریا 
حالش را خوب کند، که شــهر را دور بزند و به 
دریا برسد و زیبایی هایش را ببیند و ضبط کند 
تا شــاید حال دیگرانی را هم با فیلمش بهتر 
کند و اما دریا او را پس می زند با آلودگی های 
طبیعی و غیرطبیعی که سال هاســت در آن 
خانه کرده و حالا جزو جدایی ناپذیرش شده 
است. همین هم می شود که علی عبدی پور، 
عطای ســاخت فیلم از زیبایی هــای دریا را 
به ســاخت مســتند درخصوص بحران های 
موجود در دریای جنوب می بخشد و می شود 
نخســتین کســی که از بحران هایی چون 
کشند سرخ و مرگ دســت جمعی دلفین ها 
فیلم ساخته است. او از  ســال 137۰ در مقام 
پژوهشگر، نویسنده، تهیه کننده و کارگردان 

به ساخت فیلم های داستانی و مستند متعدد 
پرداخته و جوایز ملــی و بین المللی مختلفی 
نیز دریافت کرده اســت، همچنین امسال از 
سوی سازمان محیط زیست به عنوان بهترین 
مستندســاز دریایی برگزیده شد. سازمانی 
که اتفاقا عبدی پور انتقادات گســترده ای را 
به عملکــردش وارد می دانــد و بی برنامگی 
و عدم توجه به حوزه دریــا را ازجمله دلایل 
اصلی گسترش هرچه بیشتر بحران های این 
حوزه ذکر می کند. بحران هایی که زندگی در 
خشکی را به صورت عمیقی تحت تأثیر خود 
قرار داده اند و گریز از آنها دشــوار اســت. با 
عبدی پور به گفت وگو نشستیم تا برایمان از 
مستندســازی در حوزه بحران های دریایی و 

انواع بحران ها بگوید:  

بحران هایی که نمی بینیم


